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Verksamhetsberättelse 2022 

 
 

Syfte 
Demensföreningens syfte är att bevaka intressen och rättigheter och förbättra förhållandena för 

personer med demenssjukdom och deras anhöriga samt för yrkesverksamma inom området. 

Föreningen vill öka kännedomen om och förståelsen för hur det är att leva med en 

demenssjukdom, möta aktuella behov och trygga tillgången på information och kunskap om 

demenssjukdomar. Föreningen vill därmed medverka till en kvalitativ utveckling av 

demensomsorgen och demensvården i landskapet i samverkan med andra föreningar, 

organisationer och samhällsinstanser.  

Demensföreningens profil är att vara kontaktskapande, rådgivande och stödande för i huvudsak 

personer med demenssjukdom och deras anhöriga. Föreningens verksamhet skall tillgodose 

målgruppernas behov eftersom de själva kan ha begränsade möjligheter att föra sin talan i sak. 

Föreningen väcker initiativ och fungerar som referensgrupp och resursorganisation i samarbete 

med andra berörda föreningar, organisationer och samhällsinstanser. Föreningen är 

remissinstans i ärenden och lagförslag som berör föreningens målgrupper.  

  

Styrelse och ersättare, övriga funktionärer och verksamhetsgranskare: 

Styrelse och ersättare 

Inger Eriksson                    Ordförande  

Henrik Flöjt   Viceordförande 

Gudrun Gudmundsen  Styrelsemedlem 

Marja Harcke                                            Styrelsemedlem 

Johanna Muukkonen                       Styrelsemedlem  

Annica Rydberg  Styrelsemedlem 

Mikael Staffas  Styrelsemedlem 

 

Kaj Backas   Ersättare 

Monica Backman  Ersättare 

   

Övriga funktionärer 

Fia Hagelberg                                          Verksamhetsledare   

 

Verksamhetsgranskare 

Agneta Brunila  Ordinarie 

Ann-Charlotte Sjölund  Ordinarie 

Hans-Erik Lindeman  Ersättare 
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1. Demensrådgivning 

 

Demensrådgivningen är ett av de högst prioriterade områdena inom föreningens verksamhet. 

Rådgivningen är avgiftsfri och tillgänglig för hela landskapet. De huvudsakliga målgrupperna 

är personer med en demenssjukdom eller som är under utredning, deras anhöriga och 

föreningens medlemmar. Andra målgrupper har främst varit yrkesverksamma inom social- och 

hälsovård samt övriga berörda serviceproducenter. 

 

Demensrådgivningen har tillhandahållits av föreningens verksamhetsledare Fia Hagelberg. 

Individuell rådgivning har tillhandahållits genom telefonkontakt, mottagning, hembesök, besök 

till andra enheter och e-postkontakt, i syfte att ge information, råd och stöd samt hänvisning till 

andra serviceproducenter. Rådgivningen har även omfattat möten med sakkunniga, föranledda 

av vård- och serviceplanering, olika ansökningar och handledning.  

 

Samarbete och kvalitetssäkring inom ramen för Demensrådgivningen 

För att kunna följa med utvecklingen inom förenings- och rådgivningsarbetet har 

verksamhetsledaren Fia Hagelberg deltagit i följande tillställningar/information: 

 

• Månatliga arbetsplatsmöten vid Ålands handikappförbund. 

• Telefon- och mejlkontakt samt fysiska möten med Minnesmottagningen på ÅHS. 

• Samarbete med dagverksamheterna vid Oasen och Trobergshemmet och övriga 

demensenheter/ESB-boenden på Åland samt Folkhälsan på Åland. 

• Samverkan och samarbete tillsammans med övriga intresseföreningar vid HandiCampen. 

 

 

2. Övrig förenings- och informationsverksamhet  

 

2.1 Ekonomi, personal och administration 

Föreningens verksamhet har i främsta hand finansierats med medel från Ålands 

Penningautomatförening. Övrig finansiering har bestått av medlemsavgifter och intäkter från 

hyllnings- och kondoleanskort samt julhälsningar.  

 

Demensföreningen har en verksamhetsledare, Fia Hagelberg, som arbetar 80 % av 

kansliarbetstiden. Hennes främsta uppgift är att handha demensrådgivningen vid föreningens 

kansli eller på distansarbete och handha föreningens allmänna åtagande, verkställande och 

administration. Kanslitiden är måndag – torsdag kl. 09.00 – 15.00 och vid behov annan tid 

enligt överenskommelse. Verksamhetsledaren fungerar även som föreningens sekreterare och 

kassör.  
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2.2 Medlemmar och medlemsvärvning 

Medlemsantalet har ökat från 208 till 213 personer. Medlemsvärvningen har främst skett genom 

rekrytering via verksamhetsledaren, styrelsemedlemmarna, anhöriggrupperna, olika aktiviteter 

och stor synlighet i Ålandstidningen i form av ”pluggisar” samt övrig synlighet i samhället 

genom ex. lokaltidningarna.  

 

2.3 Styrelsemöten  

Styrelsen har sammanträtt 9 gånger och behandlat 123 paragrafer. Styrelsen har haft sina möten 

i Handikappförbundets lokaler på Skarpansvägen 30, även i folkmun kallat ”HandiCampen”. 

 

2.4 Medlemsmöten 

Vårmötet hölls tisdagen den 03.05.2022 kl. 18.00 på HandiCampen där 8 medlemmar deltog. 

Höstmötet hölls onsdagen den 16.11.2021 kl. 18.35 på Park Hotell, där 27 medlemmar deltog. 

Före höstmötet föreläste läkare och geriatriker Christian Andersson om de senaste inom 

Alzheimerforskningen – En ny era för behandlingen av Alzheimers sjukdom? Föreläsningen 

var uppskattad och höll en mycket hög nivå. Föreläsningen erbjöds även till olika kommuners 

vårdinrättningar, där intresserad personal fick komma och närvara endast under föreläsningen. 

Sammanlagt lyssnade 52 personer på C. Anderssons föreläsning. 

Efter höstmötets stadgeenliga förhandlingar bjöds medlemmarna på middag i Parks restaurang.  

 

2.5 Hörande, skrivelse, utlåtande och insändare 

25.05 – Skrivelse till KST angående bl.a. behovet av ett boende för personer med 

demenssjukdom under 65 år men också  behovet av en individanpassad social service 

gentemot personer som insjuknar tidigt i livet och som behöver samhällets insatser för att 

fortsätta kunna bo kvar hemma trots sin sjukdom. 

 

22.08 – Insändare i lokaltidningarna angående bristen på demensplatser, särskilt i Mariehamn. 

Insändaren vände sig till ansvariga politiker, tjänstemän, kommuner och KST. 

 

24.08 – Medverkade föreningen med namnpåskrift en ansökan om projektmedel för ett 

”Demenscenter” i anslutning till Oasen boende- och vårdcenter. 

 

08.09 – Skrivelse till Mariehamns Stad med förfrågan hur arbetet med Demenscenter i 

Mariehamn fortskrider? 

 

04.10 – Hörande hos Social- och miljöutskottet angående klientavgiftslagstiftning. 

 

28.10 – Skrivelse Behovs- och utvecklingsområden inom demensvården på Åland. Skrivelsen 

lyfte behovet av: Demenskoordinator, psykiatrisk hemsjukvård samt en psykogeriatrisk 

avdelning på Åland. Skrivelsen distribuerades ut till alla åländska partier, samt muntligt 

28.10, vid möte med Ville Valve, ledare för Moderat samling. 
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30.11 – Hörande hos FNU (Finans och näringsutskottet) angående förslag till Ålands budget 

2023. Verksamhetsledaren var där tillsammans med styrelseledamot Mikael Staffas där bl. a. 

punkten ovan, skrivelse 28.10, lyftes. 

 

2.6 Representation  

Föreningens representant i Ålands Handikappförbunds styrelse har varit Mikael Staffas med 

Gudrun Gudmundsen som ersättare. Vid Ålands Handikappförbunds vårmöte 30.05 

representerades föreningen av styrelsemedlem Mikael Staffas och vid höstmötet 07.12 av 

styrelsemedlem Johanna Muukkonen.      

 

2.7 Utbildning och informationsverksamhet  

Skriftligt informationsmaterial har distribuerats till enskilda personer och enheter, som har 

begärt olika former av demensrådgivning. Information, rådgivning och stöd har riktat sig till 

bland annat medlemmar, klienter, närståendevårdare, anhöriga, yrkesverksamma inom social- 

och hälsovård, andra serviceproducenter, studerande, förtroendevalda och allmänheten.  

 

Utbildning, föreläsning och seminarium 

20.01 – Verksamhetsledaren (VL) deltog i webinarium: Ledning av arbetshälsa ger 

avkastning. Anordnat av Veritas. 

 

29.03 – VL deltog i utbildning i Membra föreningsregistret, arrangerat av Janne Engblom 

Consilia. 

 

24.08 – Föreläsning Kommunikation vid demenssjukdom med Margareta Skog i arrangemang 

av Högskolan på Åland. Verksamhetsledaren deltog tillsammans med styrelsemedlemmarna 

Inger Eriksson och Monica Backman. 

 

09.09 – VL deltog i ett seminarium med anledning av – Den internationella suicidpreventiva 

dagen i Lagtinget, Sälskär. 

 

06–07.10 – Verksamhetsledaren deltog i två-dagars konferensen ÄO-dagarna i Stockholm, 

Älvsjö. Arrangerat av Gothia Kompetens. Mycket digert och innehållsrikt program med 

sammanlagt fyra valbara föreläsningar och sex storföreläsningar. Flera tusen deltagare deltog 

från olika vård och omsorgsorganisationer, från Åland var det fem deltagare. 

 

10.10 – VL deltog i ett webinarium/föreläsning av Stefan Einhorn i regi av 

Handikappförbundet. 

 

18.10 – VL deltog i heldagsutbildning med Veritas Välbefinnande i arbetet på hotell 

Pommern. Även Handikappförbundets verksamhetsledare deltog. 

 

18.10 – VL deltog i föreläsning (kväll) om Huntington i Kyrkby högstadium, arrangerat av 

Neurologiska föreningen. 
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28.11 – Ålands Funktionsrättsdag uppmärksammades med en heldag i Alandica i 

arrangemang av Ålands Handikappförbund och alla övriga 12 medlemsföreningar, däribland 

Demensföreningen. Med föreläsare Paula Tilli, Susanna Laurin, erfarenhetsexperter och 

slutligen politiker, beslutsfattare och nyckelpersoner i en paneldiskussion. Dagen lockade ca 

80 åhörare, där gratis sopplunch ingick. Även ett bemötandepris delades ut, där alla 

föreningars medlemmar fått vara med och rösta fram sin favorit som sedan en jury fick i 

uppdrag att välja ut ett förslag bland det inkomna nomineringarna. Priset gick till Ålands 

Idrottscenter.  

 

Utbildning/information till medlemmar och övriga: 

03.03 – Föreläsning med jurist Carina Luoma: Arv och Testamente. Plats, Hotell och 

restaurangskolan, anordnat av Demens-, Cancer-, Reumaföreningen och Vårt Hjärta. 

 

09.03, Demensföreningen var inbjudna att föreläsa på utbildningen "Vård vid kognitiv svikt", 

plats, Högskolan på Åland. Verksamhetsledaren gav information om föreningen och 

ordförande Inger Eriksson berättade ur ett anhörigperspektiv. 

 

28.03, Verksamhetsledaren inbjuden till omvårdnadledarträff på Trobergshemmet, anordnat 

av bitr. äldreomsorgschef Mariehamns stad. Syfte → ett ökat samarbete. 

 

28.04, Träff på Minnesmottagningen med informationsutbyte mellan verksamhetsledaren, 

läkare Christian Andersson och minnessjukskötaren May Andersson. 

 

30.11 Nya Åland och 03.12 Ålandstidningen intervjuades verksamhetsledaren tillsammans med 

styrelsemedlem Mikael Staffas (endast Nya Åland) angående – Intressebevakningsfullmakter. 

Intervjuerna publicerades i båda lokaltidningarna. Föreningen tyckte det var viktigt att höja 

kunskapen till allmänheten vad en intressebevakningsfullmakt innebär och hur viktigt det är att 

den görs, och i god tid. På båda intervjuerna lyftes också information kring 

nyårsraketer/smällare som kan vara mycket skrämmande för personer med en demenssjukdom. 

Föreningen bad om visad hänsyn, att inte skjuta i närheten av våra äldreboenden på årets 

nyårsafton. 

 

2.7 Demensföreningens 30-årsjubileum  

För att fira att Demensföreningen fyllde 30 år 2022 anordnades en stor fest för alla medlemmar 

med en tre-rätters meny och inbjudna gäster på Alandica den 16.9. Festen, som lockade 76 

personer, blev mycket lyckad enligt medlemmarnas egen utsago och även styrelsen, 

verksamhetsledaren samt inbjudna föreningskollegor tyckte att arrangemanget blev mycket 

lyckat. Det var en varm och god stämning som höll i sig under hela kvällen. Maten från 

Arkipelag var utsökt och restaurangpersonalen från Alandica servering gjorde sitt yttersta för 

att alla gäster skulle vara nöjda, vilket många gäster vittnade om att de var. Vid ankomst till 

fetsen så bjöds deltagarna på alkoholfritt bubbel och därefter var det fri placering. 

Verksamhetsledaren och styrelsen placerade ut sig bland övriga gäster. Kören ”Monks” 

förgyllde kvällen med många fina uppträdanden som var utspridda över hela tillställningen som 

började kl. 18.00 och avslutades ca 21.00. Föreningen hade bjudit in tidigare ordförande Harriet 
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Lindeman att hålla i välkomsttalet. Under middagen så uppmärksammades tidigare 

styrelsemedlem och nuvarande medlem Mejt Svahnström för sitt långvariga och hjärtliga 

engagemang för våra medlemmar. Mejt är också känd och uppskattad för många människor 

som kommit i kontakt med demensvården och dagverksamheterna på Folkhälsan och Oasen, 

där Mejt har haft och har sin arbetsplats. Kvällen avslutades med ett framträdande av Mark 

Levengood, som höll en betraktelse angående livet, det goda, det dråpliga men även det sorgliga 

fick sin plats. Marks betraktelser var en härlig avslutning på den lyckade kvällen och ”toppades” 

av hans eget initiativ om att få ta ”selfies” med honom, den som ville. Det blev en lång kö och 

där Mark själv steg fram till ett medlemspar och erbjöd sig att sitta på mannens rullator för ett 

fotografi. Det värmde allas hjärtan att se hans engagemang för att göra alla människor glada 

och uppmärksammade.  

Demensföreningen bidrog själva med egna medel, om 6000 €, till jubileumsfesten. Jubileet fick 

ersätta det årliga uppmärksammandet av Alzheimerdagen 21.9. 

  

Kören Monks 
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Raija-Liisa Eklöw, Mark 

Levengood i mitten, Kurt 

Eklöw, Lotta Nordberg 

bakom 
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Personal från övriga medlemsföreningar och Handikappförbundet 

Från vänster: Anna Vesa, Karl Wahlman, Linda Wideman-Törnvall, Harriet Storsved, Sara Sundqvist, Fia 

Hagelberg, Monica Toivonen, Ann-Katrin Mörn 
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Medlemsaktiviteter 

20.04, Allsångscafé med Kim & Marianne på Compagniet, ett föreningssamarbete tillsammans 

med Andning & Allergiföreningen, Cancerföreningen, Reumaföreningen och Vårt Hjärta. 

Under allsången bjöds det på kaffe och kaka och tillställningen var gratis för medlemmarna. 

Pga. ett mycket lågt deltagande från Demensföreningens medlemmar (4st), beslutade styrelsen 

att avsluta föreningens engagemang med att arrangera allsång från och med hösten 2022. 

 

Under hösten drog föreningen i gång en akvarellkurs tillsammans med Neurologiska 

föreningen. Ledare var Marlene Lindbäck och gruppen träffades under åtta tisdagar på Ankaret 

i Johannebo, terminskostnad per deltagare (8 tillfällen) var 40 €. Visionen med kursen var att - 

Ha en god stund mer än att fokusera på teori och prestation. Kursen var uppskattad av de åtta 

deltagarna men från Demensföreningens sida deltog endast två personer, vilket resulterade i att 

föreningen valde att inte fortsätta vidare med akvarellmålning. 

 

Föreningen har haft en motionsgrupp med sju deltagare under våren och sex under hösten, som 

har letts av fysioterapeut Markus Palm på Rehab City. Under vårterminen så ställdes några 

tillfällen in pga. coronapandemin men terminen förlängdes så att alla inplanerade 12 gånger 

kunde genomföras vilket deltagarna var mycket glada för. Under höstterminen kunde alla 12 

tillfällen genomföras. Gruppens deltagare har meddelat att motionen har varit mycket 

uppskattad och lett till många, glada skratt och dem önskar alla att få fortsätta även under nästa 

år. Kostnad per deltagare och termin var 40 €. 

 

 

3.   Organiserad stödgruppsverksamhet för anhöriga, närstående och insjuknade 

 

Under året har organiserade gruppträffar anordnats för anhöriga och närståendevårdare, så 

kallade anhöriggrupper. Syftet har varit att de anhöriga skall få information och stimulans och 

få utbyta erfarenheter genom att samtala och umgås i grupp. Föreningen handhar tre 

anhöriggrupper kontinuerligt, vår och höst. Antal deltagare i vardera gruppen har varit åtta + 

åtta + sex = 22 personer. Deltagarna har haft eget ansvar för transport. Träffarna har skett en 

gång i månaden under jan-juni och aug-dec och varit avgiftsfria för deltagarna. Lättare servering 

har ingått och plats för träffarna har varit HandiCampen.  

 

Under våren så höll föreningen en stödgrupp för samtal för insjuknade med Mejt Svahnström 

som ledare. Det var fyra deltagare i gruppen och de träffades på HandiCampen vid sex tillfällen, 

ett tillfälle blev inställt pga. pandemin. Deltagarna bjöds på kaffe med bröd. Efter vårens träffar 

beslutade föreningen tillsammans med deltagarna och Mejt att inte fortsätta pga. att deltagarna 

inte tillgodogjorde sig gruppsamtal längre. Stödgruppen hade då pågått i 1,5 år och vid starten 

hade det varit fem deltagare. 
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4. Samarbete med dagverksamheter och boende- och vårdenheter, Ålands hälso- och 

sjukvård, kommunerna, vårdutbildningsenheterna, patientintresseföreningarna och 

andra serviceproducenter 

 

Demensföreningen vill bevaka intresset för målgrupperna beträffande en god daglig livskvalitet 

för personer med demenssjukdom och en fungerande avlastning för anhöriga och 

närståendevårdare. Föreningen har ställt verksamhetsledaren till förfogande som sakkunnig 

resursperson för utvecklandet av och stöd till kvalitativ dagverksamhet och anpassade boende- 

och vårdenheter i de olika kommunerna.  En kontinuerlig kontakt och ett gott samarbete med 

de olika aktörerna inom verksamhetsområdet gynnar sakfrågan och underlättar utvecklandet av 

omsorgen för de berörda personerna. Ett mål har varit att kontakten med föreningen ska vara 

en naturlig del av verksamheten. 

 

Föreningen har följt med kommunernas och landskapets arbete med servicen till personer med 

demenssjukdom, tagit del av styrdokument och bistått med information och sakkunskap till 

dessa. Föreningen har även bevakat intressegruppens rättigheter i utvecklandet av 

handlingsplaner, lagar och förordningar.       

 

Kompetensnätverk för demensenheter på Åland 

Demensföreningen fungerar som koordinator för det regionala nätverket Kompetensnätverk för 

demensenheter på Åland. Nätverkets deltagare är arbetstagare från åländska kommuners 

boende- och vårdpersonal, privata vårdaktörer, Minnesmottagningen samt personal från 

dagverksamheter. Föreningens verksamhetsledare har fungerat som sammankallare och 

administratör för mötena. Ordförandeposten handhas av någon från deltagande kommuner. 

Syfte och mål med nätverket är att dela information, ta reda på information och sprida den 

vidare samt samverka för att lättillgängligt sprida information gällande kompetenshöjning för 

alla som kommer i kontakt med minnessjuka.  

12.04 hölls ett kompetensnätverksmöte på Ankaret i Johannebo, där 14 personer deltog. 

Deltagarna kom från olika kommuner på Åland som arbetar inom äldrevård. Ämne som 

behandlades var rådande Covid-restriktioner och hur länge det var motiverat att ha dessa 

restriktioner/rekommendationer. På föreningens höstmöte 16.11 var intresserade från nätverket 

inbjudna att komma och lyssna på läkare Christian Anderssons föreläsning. Ca ett 20-tal kom. 

 

 

5. Övrig stödverksamhet  

 

Demensföreningen vill stöda utveckling av vården och omsorgen för personer med 

demenssjukdom. Att uppmuntra till studier och fördjupade studier inom geriatri och 

demensvård förbättrar kvaliteten på vården i ett långt perspektiv. För att uppmuntra studier 

inom vård och omsorg tilldelar föreningen stipendium till studerande vid Ålands 

yrkesgymnasium och vissa fall till Högskolan på Åland. Stipendium kan komma ifråga för 

inriktning på vård och omsorg för äldre och då gärna inom demenssjukdomar och bemötande.  
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Guldkantsmedel 

I maj-juni fördelade föreningens styrelse medel som inkommit genom kondoleansinbetalningar, 

s.k. guldkantsmedel, till ALLA vårdenheter på Åland. Detta var nytt för detta år, tidigare har 

det endast delats ut till specifika demensenheter. Styrelsen valde att dela ut guldkant till alla 

enheter med den motiveringen att personer med demenssjukdom idag vårdas på alla olika 

sorters avdelningar och inrättningar, detta orsakas till stor del av bristen på demensplatser. Varje 

vårdavdelning/inrättning (33 st) fick 250 euro var och hela summa om guldkant år 2022 uppgick 

till 8250 euro. 

 

Som ytterligare en guldkant för insjuknade anordnade föreningen allsång med Per Nyberg på 

Trobergshemmet. Per spelade under hösten på åtta avdelningar: Marhällan, Nyhamn, Lågskär, 

Linhamn, Rödskär, Sälskär, Märket och Bogskär. Allsången berörde många av de som lyssnade 

och annars ofta oroliga klienter satt stilla under hela uppträdandet och njöt av musiken. 

 

 

Övrigt 

Föreningens styrdokument består av föreningens stadgar från 2012, föreningslagen, 

verksamhetsplanen samt budgeten. Utöver detta har föreningen en jämställdhetspolicy, 

antimobbningspolicy, alkohol och drogpolicy samt en utveckling och hållbarhetsagenda. Syftet 

med dessa dokument är att stärka ett gott socialt klimat och trivsel för styrelsemedlemmarna, 

verksamhetsledaren och föreningsmedlemmarna samt för övriga personer som berörs av 

Demensföreningens verksamhet. Föreningen har arbetat för ett samhälle där personer med 

demenssjukdom och deras anhöriga skall omfattas av delaktighet och gemenskap och på lika 

villkor och med lika ansvar som andra samhällsmedborgare.  

Demensföreningens styrelse framför härmed sitt tack till alla medlemmar, medarbetare och alla 

andra som har engagerat sig i och bidragit till föreningens verksamhet under året 2022 samt till 

Landskapsregeringen som har beviljat ekonomiskt medel så att vår verksamhet kan existera och 

fungera. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Styrelsen för Demensföreningen på Åland r.f. 

 

 


